

Vorbereitungsnotizen für eine geplante Dissertation: "Der Begriff des Organischen seit Kant."¹

April 1868.

Zur Teleologie.

Trendelenburg log. Untersuch. 2 Aufl.
Leipzig. 1862. II. S. 65f.²

Gustav Schneider de causa finali
Aristotolea. Berol. 1865.³

Hume Dialogues concerning natural
religion deutsch von Schreiter Leipz.
1781.⁴

Kant — Krit. d. r. V.⁵
— Krit. d. Urtheilskr⁶

Rosenkranz Gesch. der Kant. Philos.⁷

Kuno Fischer Kant etc⁸

Z[ur] T[eleologie]

Kant sucht zu erweisen, daß eine *Nöthigung* existiere, uns die Naturkörper als prämeditirt dh. nach Zweckbegriffen zu denken.⁹ Ich kann nur zugeben, daß dies eine Art ist, sich die Teleologie zu

Die Analogie der menschlichen Erfahrung stellt daneben noch die zufällige dh. die nicht meditirte Entstehung des Zweckmäßigen z.B. in dem glücklichen Zusammentreffen von Talent und Schicksal, Lotterienlosen, u.a.

Also: in der unendlichen Fülle von wirklichen Fällen müssen auch die günstigen oder zweckmäßigen sein.

Die *Nöthigung*, von der Kant spricht, existiert für unsre Zeit kaum mehr: man denke aber daran, daß selbst Voltäre den teleolog. Beweis für unbezwiglich hielt.¹⁰

Preparatory Notes for a Planned Dissertation: "The Concept of the Organic since Kant."¹

April 1868.

On Teleology.

Trendelenburg Log[ical] Investiga[tions]
2nd ed. Leipzig. 1862. II. p. 65f.²

Gustav Schneider Of Aristotelian Final
Cause. Berl[in] 1865.³

Hume Dialogues Concerning Natural
Religion German by Schreiter Leipz[ig]
1781.⁴

Kant — Crit[ique] o[f] P[ure] R[eason].⁵
— Crit[ique] o[f] Judgm[ent]⁶

Rosenkranz Hist[ory] of Kant[ian]
Philos[ophy].⁷

Kuno Fischer Kant etc⁸

O[n] T[eleology]

Kant tries to prove that a *necessitation* exists for us to think of natural bodies as premeditated, i.e., according to concepts of purpose.⁹ I can only add that this is a way of explaining teleology.

The analogy of human experience, moreover, still provides for the accidental, i.e. the unmediated development of purposiveness, e.g., in the fortunate coincidence of talent and destiny, lottery tickets, and other things.

Therefore: in the infinite abundance of actual cases must also be the suitable or purposive.

The *necessitation* of which Kant speaks hardly exists anymore for our time: however, one remembers "that even Voltaire considered the teleolo[gical] proof unattainable."¹⁰

Optimismus und Teleologie gehn Hand in Hand:¹¹ beiden liegt daran das Unzweckmäßige zu bestreiten als etwas wirklich Unzweckmäßiges.

Gegen Teleologie im Allgemeinen ist die Waffe: Nachweis des Unzweckmäßigen.

Dadurch wird nur erwiesen, daß die

Optimism and teleology go hand in hand:¹¹ both dispute that the unpurposive is actually something unpurposive.

In general the weapon against teleology is: proof of unpurposiveness.

Through this it would only show that the

[Get the rest of the translation ►](#)